
1

Upura paziņojums par nozieguma 
izraisītajām sekām

Upura paziņojums 
par nozieguma 

izraisītajām sekām



© Office of the Director of Public Prosecutions 
(Revised September 2018)



3

Upura paziņojums par nozieguma 
izraisītajām sekām

Informācija par šo brošūru

Šī brošūra mēģina atbildēt uz 
jautājumiem, kurus cilvēki 
visbiežāk uzdod par Ziņojuma par 
ietekmi uz cietušo sastādīšanu. Tajā 
nav aprakstītas visas iespējamās 
situācijas un tā nesniedz juridiskus 
padomus. Ja jums nepieciešama 
juridiska konsultācija, jums 
jāvēršas pie juriskonsulta. 

1.	 Kas ir upura paziņojums 
par nozieguma izraisītajām 
sekām?

Ja esat nozieguma upuris, jūs varat 
sniegt paziņojumu par nozieguma 
izraisītajām sekām.  Paziņojums par 
nozieguma izraisītajām sekām ir 
izklāsts brīvā formā par nozieguma 
ietekmi uz jums. Piemēram, jums 
var būt nodarīti miesas bojājumi, 
emocionāla vai psiholoģiska 
trauma. Jums var būt radušies 
finansiāli zaudējumi.  

2.	 Kāpēc tas ir svarīgi?

Paziņojums var palīdzēt tiesnesim 
izprast, kāda noziegumam ir bijusi 
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ietekme uz jums.  Tiesnesis to 
ņems vērā, pieņemot spriedumu.    

3.	 Kas var sniegt upura 
paziņojumu par nozieguma 
izraisītajām sekām?

Upura paziņojumu par nozieguma 
izraisītajām sekām var sniegt šādas 
personas: 

•	nozieguma upuris, kam nodarīts 
kaitējums, tostarp fizisks, garīgs 
vai emocionāls, vai finansiāli 
zaudējumi, ko tiešā veidā 
izraisījis noziedzīgais nodarījums

•	nozieguma rezultātā miruša, 
saslimuša vai aprūpējama upura 
ģimenes loceklis

•	upuris, kurš ir jaunāks par 14 
gadiem, vai upura vecāks vai 
aizbildnis 

•	tāda upura ģimenes loceklis, 
kuram ir garīga rakstura 
veselības traucējumi un kurš 
nespēj patstāvīgi sniegt 
paziņojumu.

Upura vecāks, ģimenes loceklis vai 
aizbildnis, kurš atzīts par vainīgu 
noziedzīgā nodarījumā pret upuri, 



5

Upura paziņojums par nozieguma 
izraisītajām sekām

nevar sniegt paziņojumu par 
nozieguma izraisītajām sekām 
upura vārdā.

4.	 Vai upura paziņojumu par 
nozieguma izraisītajām 
sekām var sniegt visās 
krimināllietās?

Jā.  Likums nosaka, ka upura 
paziņojumu par nozieguma 
izraisītajām sekām var sniegt visās 
lietās, kurās ir nozieguma upuris un 
pēc tam, kad apsūdzētais ir atzīts 
par vainīgu.  

5.	 Vai man obligāti ir jāsniedz 
paziņojums par nozieguma 
izraisītajām sekām?

Nē. Jūs varat izvēlēties – sniegt 
vai nesniegt šādu paziņojumu.  Ja 
izvēlēsieties nesniegt paziņojumu 
par nozieguma izraisītajām sekām, 
tiesnesis neuzskatīs, ka noziegums 
nav jūs ietekmējis.

6.	 Kad sniedz paziņojumu par 
nozieguma izraisītajām 
sekām?

Paziņojumu par nozieguma 
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izraisītajām sekām sniedz pēc tam, 
kad tiesa atzīst likumpārkāpēju par 
vainīgu, bet pirms tiesnesis izdod 
spriedumu. 

7.	 Ko es varu pavēstīt 
paziņojumā par nozieguma 
izraisītajām sekām?

Paziņojums par nozieguma 
izraisītajām sekām dod jums 
iespēju pavēstīt tiesai, kā 
noziegums jūs ir ietekmējis.  Ir 
noderīgi apsvērt šādus aspektus:  

•	vai jums ir nodarīts fizisks vai 
psiholoģisks kaitējums

•	vai jūtaties neaizsargāti vai 
iebiedēti

•	vai nejūtaties droši

•	kā tas ir ietekmējis jūsu ģimeni

•	kā ir mainījusies jūsu dzīves 
kvalitāte ikdienā

•	vai noziedzīgā nodarījuma 
dēļ jums ir radušies finansiāli 
zaudējumi.

Jums nevajadzētu izklāstīt savas 
domas par likumpārkāpēju un 
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norādīt tiesnesim, kāds sods būtu 
piemērojams. Tikai tiesnesis var 
lemt par atbilstošu sodu. 

8.	 Vai es varu lūgt palīdzību 
sagatavot paziņojumu par 
nozieguma izraisītajām 
sekām

Paziņojums par nozieguma 
izraisītajām sekām dod jums 
iespēju saviem vārdiem pavēstīt 
tiesai, kā noziegums jūs ir 
ietekmējis.  Ir svarīgi, lai neviens 
cits neietekmē to, ko pavēstīsiet 
paziņojumā, un lai neviens to 
nerakstītu jūsu vietā.  Šajā bukletā 
sniegtā informācija palīdzēs jums 
sagatavot paziņojumu.

9.	 Kādā veidā ir jāsagatavo 
upura paziņojums par 
nozieguma izraisītajām 
sekām?

Upura paziņojumam par nozieguma 
izraisītajām sekām nav noteikta 
forma.    To var rakstīt ar roku, 
drukāt vai sniegt mutiski tiesā.  Ja 
paziņojumu sagatavosiet rakstveidā, 
to vajadzētu iesniegt policijai.  Jūs 
varat paturēt vienu eksemplāru 
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savām vajadzībām. 

10.	Kas notiek ar manu 
Ziņojumu par ietekmi uz 
cietušo?  

Tikko jūs iesniedzat savu Ziņojumu 
Gardai, tas kļūst par daļu no lietas 
pierādījumiem. Tas nozīmē, ka jūsu 
Ziņojumu par ietekmi uz cietušo var 
redzēt apsūdzības puse, aizstāvības 
puse, Gardai un tiesa. Jūsu 
Ziņojuma par  ietekmi uz cietušo 
kopijas netiek dotas nevienam 
citam. Tomēr jūsu Ziņojuma satura 
detaļas var tikt publicētas medijos, 
izņemot ja to aizliedz tiesnesis.  

11.	Vai man var uzdot 
jautājumus par manu 
Ziņojumu par ietekmi uz 
cietušo?

Jā. Ja jūs iesniedzat rakstisku 
Ziņojumu par ietekmi uz cietušo, 
tiesa vai aizstāvības puse var uzdot 
jums jautājumus par Ziņojuma 
saturu, lai noskaidrotu atsevišķas 
nianses. Ja jūs tiesai sniedzat 
mutisku Ziņojumu par ietekmi uz 
cietušo, tiesa, apsūdzības puse 
vai aizstāvības puse arī var uzdot 
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jautājumus par to, ko jūs sakāt.

12. 	Vai tiesa var lūgt 
profesionāļa viedokli par 
to, kā noziegums ir mani 
ietekmējis? 

Jā. Tiesa var pieprasīt, lai jūsu 
stāvokli novērtē profesionālis, 
piemēram, psihologs. Tas notiek 
tikai dažos gadījumos, piemēram, 
seksuālas vardarbības lietās. Ja 
tiesa jūsu lietā ir izvirzījusi tādu 
prasību, Gardai izskaidros jums 
procedūru. Profesionālis tiksies 
ar jums, lai runātu par to, kādu 
ietekmi noziegums uz jums atstājis. 
Pēc tam viņš rakstīs tiesai Atskaiti 
par ietekmi uz cietušo, kurā 
izteiks savu viedokli par nozieguma 
ietekmi uz jūsu dzīvi. Tas ir 
atsevišķs ziņojums no Ziņojuma par 
ietekmi uz cietušo, ko jūs iesniedzat 
pats.  

_________________________________
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